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Convivències 2023
Dopamina, gratificacions, 
jocs i xarxes socials

L'èxit dels alumnes de l’escola 
en els Concursos Matemàtics 



El nostre agraïment a totes les persones i empreses
que han col·laborat en aquestes LI Convivències.

Bonanova
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uan arriba el tercer número del Butlletí Bona Nova 
a les pantalles, tota la comunitat escolar sap que el 
final de curs és a tocar. Ara que ens trobem en els 

darrers dies de classe del mes de juny i que ja tenim les va-
cances d’estiu a tocar, ens adonem de la rapidesa amb la 
que els dies passen, no només pels grans, sinó també pels 
petits i joves.

 Més enllà de la tasca habitual a l’escola de classes, tema-
ris, treballs, projectes i exàmens, són diverses les activitats que 
s’han anat succeint en aquest darrer 
tram del curs: les colònies, les convivèn-
cies, les festes de pas i la gran festa del 
finalista de 2n de Batxillerat, les troba-
des de final de curs de les Comissions i 
els delegats de l’AMPA, els últims partits 
de la temporada del nostre Club Espor-
tiu, els festivals de música, dansa i gim-
nàstica rítmica...

 El darrer tram del curs també és el 
moment de recollir els fruits de l’es-
forç de tot l’any. Enguany, i per prime-
ra vegada, un dels nostres alumnes de primària ha resultat 
guanyador del concurs de lectura en veu alta de Catalu-
nya. Una alumna de segon de Batxillerat ha obtingut el 
primer premi dels Jocs Florals de Sarrià-Sant Gervasi en el 
marc de la festivitat de Sant Jordi. En llengües estrangeres, 
diversos alumnes de l’ESO i Batxillerat han participat en el 
concurs de llengua anglesa Big Challenge. Alumnes de La 
Salle Bonanova han quedat en les primeres posicions d’a-
quest concurs, tant a nivell autonòmic com nacional. 

Pel que fa a l’àmbit matemàtic, els alumnes de La Salle 
Bonanova han quedat molt ben posicionats a les proves   
Cangur, amb una reeixida representació d’alumnes de l’ESO 
en els primers llocs de la classificació a nivell autonòmic. En-
cara a l’àrea de matemàtiques, un equip d’alumnes de l’ESO 
ha resultat guanyador en el concurs Fem Matemàtiques de 
l’associació ABEAM.

 En l’àmbit de les ciències són diversos els alumnes de 1r de  
Batxillerat que desenvolupen el seu treball de recerca, que presen-

taran a final del primer trimestre del proper curs escolar, en entitats 
de reconegut prestigi per mitjà de la Fundació La Pedrera.

 Aquest recull d’èxits només és possible quan un projecte 
educatiu com el de La Salle Bonanova és liderat per un equip 
de persones treballadores i compromeses amb l’educació i la 
formació dels infants i joves. Amb una visió actual i innovadora, 
basada en les evidències científiques, enfocada a l’èxit des de 
l’excel·lència i que ajuda a descobrir el talent a cada estudiant 
per no deixar ningú enrere. 

 Des d’aquestes línies, i en nom de tot 
l’equip de Direcció, us agraïm l’esforç, la 
dedicació diària i us donem l’enhorabo-
na i la més sincera de les felicitacions pels 
èxits aconseguits.

 No podem oblidar però el dia a 
dia, la carrera de fons que cadascú 
transita al llarg del curs escolar i que 
aquesta època es tradueix en la satis-
facció de veure acomplerts  els som-
nis. Especialment els joves de 2n de 
Batxillerat que enguany han acabat a 

casa nostra i que a partir del mes de setembre iniciaran 
la seva carrera universitària, ja sigui a Barcelona, a la res-
ta d’Espanya o a l’estranger. Des d’aquí us desitgem el 
millor per a tots i cadascun de vosaltres. 

Ara que amb la punta dels dits ja toquem les vacances de 
l’estiu, us recomanem que aprofiteu per gaudir de la família, 
els amics i l’excel·lent oferta cultural del nostre país, fer esport, 
col·laborar a casa, llegir, descansar, reflexionar i pregar, ja si-
guin en espais de silenci o comunitàriament.

Gràcies pares i mares per haver-nos confiat la formació 
del vostre millor tresor: els fills i filles. Ens retrobem el proper 
mes de setembre per seguir creixent com a comunitat educa-
tiva a La Salle.

Bon estiu.

Jordi Gibert,
Director La Salle Bonanova

Benvolguda 
comunitat 
educativa
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 El darrer tram 
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els fruits de l’esforç 

de tot l’any



n aquest trimestre, i concretament durant el mes de 
maig, han tingut lloc les Colònies. És una activitat que 
enriqueix a tota la comunitat educativa, ja que, tant 

els nens i nenes com les mestres, conviuen en un àmbit diferent 
de l’acadèmic. Són molts els aprenentatges: aprenem a ser, a 
fer, a conviure i a conèixer, i en aquesta activitat es dona el 
marc ideal per confluir tots aquests aprenentatges.  

Les nenes i els nens conviuen amb les mestres des de les 
primeres necessitats, com menjar i dormir, fins a activitats lúdi-
ques de tota mena. Els monitors i les monitores lideren els te-
mes del Drac Miquel, Els pirates i els Indis i Cowboys.  

Sempre fem les colònies a la mateixa casa, a Can Ribas, do-
nat que ens donen totes les garanties de seguretat, de confort 
i de professionalitat. Tenim una experiència amb l’equip humà 
de la casa, emocionalment i personalment, des de fa 20 anys. 
Ens garanteixen un tracte especial, pel que fa a al·lèrgies i into-
leràncies, quan un infant compleix anys, si  li cau una dent... 

No falta mai un detall! Sempre pensant en el fet que els infants 
visquin una bonica experiència. A més, les dinàmiques que s’
estableixen estan molt ben pensades, en els interiors, els exte-
riors, els tallers... 

Com veieu, els objectius de les colònies són diversos, 
però destaquem el foment dels valors com la companyonia i 
l’amistat, l’autonomia i el gaudi en un entorn natural immi-
llorable.  

Els nens i nenes recorden detalls curiosos, com que has dor-
mit amb ells, que els hi has fet el pentinat que els hi agrada, 
que hem descobert junts allò tan emocionant... Quan passen 
aquells 3 dies ja estem pensant en les colònies de l’any vinent. 
La relació que s’estableix entre les mestres i els infants és de 
gran complicitat, es crea un fort vincle que tots plegats recor-
dem per molts anys.  

Mercè Parcerisas, Coordinació d'Educació Infantil

E

Infantil
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Les colònies, una experiència 
molt enriquidora



s un projecte on cada dia els nens i nenes de primer 
de primària han de resoldre diferents reptes matemà-
tics per així poder trobar la clau que ajudarà l'Anna a 

arribar a casa.
Seran capaços els alumnes de primer de superar els reptes 

matemàtics que l'Anna i els seus amics els hi plantejaran al llarg 
del projecte?

Construccions 3D, tangram, senyals de trànsit i recorreguts 
ben divertits són algunes de les activitats que han hagut de re-
alitzar per superar les proves.

Voleu veure com ha anat i quin ha estat el premi? Cliqueu 
a l'enllaç i gaudiu d'aquesta aventura matemàtica on mestres i 
alumnes s'ho han passat pipa!

Ruth Saló, mestra de primària

Primària
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L’Anna al país de les mates

l curs escolar està a punt de finalitzar i el FEAC arriba, també, a la seva fi. Hem dut a terme tres sessions, al llarg de l’any, 
molt interessants i participatives. Tots els pares i mares que hi han assistit han pogut compartir les seves vivències en els 
temes proposats. 

Generalment, els pares tenim inquietuds i inseguretats en l’educació dels nostres fills i filles. El poder compartir-les amb altres 
famílies fa que aquestes experiències ens puguin orientar i ajudar en el nostre dia a dia. 

Les mestres que acompanyen aquestes sessions us poden proporcionar informació sobre el tema tractat, disponible en diverses 
pàgines webs. I és que el FEAC no és un curs de formació, sinó un fòrum on compartir els nostres neguits. 

Teresa Torrella, mestra de primària

E

É

Un tancament de curs 
del FEAC molt participatiu

https://youtu.be/7YUzu150Mcs
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nguany, som afortunats perquè han coincidit diverses 
efemèrides en el calendari que ben segur totes les es-
coles de Catalunya acollirem de molt bon grat. L'any 

2023 l’escriptor Josep Vallverdú i Aixalà farà 100 anys; comme-
morarem també els 100 anys del naixement de Victòria dels 
Àngels, cantant soprano; 100 anys del naixement d'Antoni   
Tàpies i Puig, pintor, escultor i il·lustrador; 100 anys de la mort 
de Lluís Domènech i Montaner, arquitecte, polític i historiador; 
i 50 anys de la mort de Pablo Picasso, pintor.

De tots aquests personatges n'hi ha un que resulta molt 
proper als infants i joves del nostre país. Es tracta de l'escriptor 
Josep Vallverdú, creador i pare de l'entranyable Rovelló, un 
gosset entremaliat, bondadós i aventurer que ha estat l'incita-
dor a la lectura de molta quitxalla des dels anys seixanta del 
segle passat ençà.

Josep Vallverdú va néixer a Lleida el 1923. Va estudiar la 
carrera de Filologia Clàssica a la Universitat de Barcelona, va 
treballar de professor de secundària durant molts anys i va al-
ternar la docència amb la creació de literatura per a infants i 
joves. Un nombre important de les seves novel·les han estat 
traduïdes a diversos idiomes. Vallverdú ha estat classificat, so-
vint, com un escriptor tot terreny perquè ha conreat gèneres 
literaris ben diversos, com ara l’assaig, novel·les per a adults, la 
poesia, els llibres de memòries, llibres de viatges, monografies 
comarcals, articles periodístics i teatre. 

La seva narrativa literària aborda una gran varietat de te-
mes, ambientats en èpoques diferents de la història de la hu-
manitat. El seu llenguatge excel·leix per la pulcritud, l’ampli-
tud dialectal, la riquesa i la precisió lèxica. Ha obtingut entre 
d'altres, els premis Joaquim Ruyra de literatura juvenil i dues 
vegades el Josep M. Folch i Torres (per Rovelló, 1968, i En Roc 
drapaire, 1970), el premi de la Generalitat de Catalunya a la 
millor obra juvenil, el premio Nacional de Literatura Infantil, el 
premi d'Honor de les Lletres Catalanes i el premi CEEI. L'any 
1980 va figurar a la llista d'honor del premi internacional H.C. 

Andersen -que ve a ser l’equivalent al premi Nobel de la litera-
tura infantil i juvenil-. 

I tenim la sort que Josep Vallverdú, a les envistes de fer 100 
anys el proper mes de juliol, continua sent un escriptor actiu. I 
que per molts més anys ho sigui.

Des de l'escola no podíem passar per alt aquest aniversari 
tan especial; així que hem posat fil a l'agulla i hem fet tot un 
seguit de propostes per commemorar aquesta efemèride. Volí-
em que els nostres alumnes fessin, si més no, un tastet de l'obra 
d'aquest homenot de la literatura infantil i juvenil catalana.

Tots els cursos de primària han participat en una gimcana. 
S’han preparat sis proves per als nens i nenes de primer a tercer 
i, sis més, per als alumnes de quart a sisè. Aquesta activitat s’ha 
dut a terme durant la setmana de Sant Jordi. Els més petits de 
primària han llegit uns poemes del Bestiolari, de Josep Vallver-
dú. N'han preparat la lectura, tot gaudint de la bellesa del llen-
guatge poètic i de la musicalitat del text. Han conegut al     
Rovelló i han cantat la seva cançó. Els alumnes de quart a sisè 
de primària s’han endinsat en algunes de les obres d’aquest 
autor, han jugat amb els títols de diverses obres, n’han fet una 
lectura dramatitzada i així, els nois i noies han conegut i apre-
ciat la qualitat literària d'aquest escriptor. 

Per acabar aquest homenatge, en el marc de les jornades 
culturals de l’escola, s’ha projectat un vídeo sobre l’autor i s’ha 
llegit un correu electrònic que en Josep Vallverdú va enviar a tots 
els alumnes de l’escola. Ha estat un acte emotiu i entranyable.

Volem agrair la col·laboració de la Comissió de Cultura, que 
ens ha ajudat a dur a terme aquest homenatge, i la feina feta 
per la bibliotecària del col·legi, la Yvonne Villaret.

Des del col·legi estem molt contents de desitjar a Josep 
Vallverdú, fervorosament, un PER MOLTS ANYS!, en majúscu-
les, i agrair-li de tot cor el gaudi que ha ofert i continua oferint 
a tots els infants i joves lectors.

Laura Espot, mestra de primària

E

PER MOLTS ANYS, Josep Vallverdú!

https://youtu.be/Kc4MVpONu1o


elebrar la diada de Sant Jordi forma part del nostre 
projecte educatiu. Ens agrada transmetre les nostres 
tradicions gaudint de la lectura, la música i l’art amb 

un munt d’activitats creatives i interactives.
A La Salle Bonanova celebrem les Jornades Culturals. Amb la 

col·laboració de la Comissió de Cultura, el col·legi organitza el con-
curs literari, el de dibuix i el de pintura ràpida. És una bona ocasió per 
mostrar i expressar la creativitat i el talent que hi ha dins dels nens i 
nenes i, alhora, compartir estones amb els companys fora de l’aula.

Aprofitant la celebració del centenari d’en Josep Vallverdú hem 
organitzat una gimcana al pati de l’escola, on hem conegut d’una 
manera lúdica i divertida la biografia i l’obra literària d’aquest escriptor.

Aquest any hem celebrat el XX Mercat d’intercanvi de lli-
bres i, com sempre, ha estat un gran èxit de participació. Els 
alumnes de 1r i 2n de primària han compartit una bona estona 
de lectura amb els seus padrins i padrines de 5è i 6è. Són mo-
ments inoblidables, tant pels grans com pels petits, que els aju-
den a créixer com a persones.

I per acabar les jornades, els alumnes de P5 han visitat la 
primària per tal de realitzar un drac conjuntament amb els nens 
i nenes de 1r. Aquests últims s’han retrobat amb les seves mes-
tres del parvulari. Una gran il·lusió!

Silvia Amorós, mestra de primària

Primària

7

C
El Sant Jordi a l’escola



quest tercer trimestre, a primària, hem començat amb 
un projecte sobre ecologia. Primer de tot vam analit-
zar com som de sostenibles en el nostre dia a dia. A 

partir d'aquí, es van establir els punts de millora en la vida per-
sonal dels alumnes. Seguidament, es va plantejar la pregunta 
‘Com seran les cases del futur?’. Per això, cada grup de treball 
ha dut a terme una investigació sobre diversos temes: l'estalvi 
d'aigua, la gestió de residus, els materials reciclables, les fonts 
d'energia renovables i els hàbits sostenibles.

Amb aquesta informació, cada grup de treball ha realit-
zat una maqueta d'una casa sostenible. Un cop acabades les 
han presentat a la resta del grup classe. Ha estat un dels projec-
tes que més ha engrescat als alumnes de sisè, ja que a part d'in-
cloure les idees apreses en el producte final, també han aportat 
el seu toc de creativitat i totes han quedat molt originals.

Aquí teniu l'opinió d'alguns alumnes:
“El projecte d’Eco-disseny és dels millors que hem fet, el 

més complert i interessant. Hem pogut aprendre moltes coses 
sobre el reciclatge; com reduir i reutilitzar els materials. També 
hem pogut esbrinar el funcionament de les plaques solars o 

com obtenir energia eòlica. Ens ha agradat perquè és un pro-
jecte molt actual i perquè amb el canvi climàtic hem de saber 
cuidar el medi ambient i no contaminar”.

Kike Solavera, alumne de 6è E

“Jo crec que el projecte de fer la maqueta d’una casa sos-
tenible és un dels millors d'aquest curs. M'ha ajudat a desen-
volupar més els conceptes matemàtics, com ara les unitats de 
mesura, perquè has de calcular-ho tot a la perfecció per poder 
construir una bona casa. A més a més, el fet de fer-ho en grup 
ens ha ajudat a aprendre a col·laborar i, així, les idees han es-
tat més enriquidores. Ha estat molt interessant construir una 
casa que sigui respectuosa amb el medi ambient.”

Mauro Passeri, alumne de 6è D

Feu-hi una ullada! A quina us agradaria viure en un 
futur pròxim?

Anna Izquierdo, mestra de primària

Les cases del futur amb l’Eco-disseny

Primària
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https://youtu.be/rowR0-KAyoI


a First Lego League, un programa internacional que 
fomenta l'aprenentatge de les STEAM entre els jo-
ves de 4 a 16 anys, es va celebrar el passat mes de 

març a Cartagena.
La Júlia Obiols, la Maria Pelaz, la Claudia Schalla i la Júlia 

Schalla, alumnes de cinquè, van guanyar el premi a les joves 
promeses i van quedar en segona posició a la Lego Lea-
gue Challenge online. El repte al qual s’enfrontaven era presen-
tar un projecte d'una escola sostenible.  

“Quan anàvem a quart de primària ens vam apuntar a 
l’extraescolar de robòtica. Vam saber que hi havia un concurs 
estatal, que es diu First Lego League, en què hi ha diferents 
categories. Per això vam participar en la First Lego League 
Challenge online. Un dels nostres pares treballa en serveis au-
diovisuals i vam poder disposar d’un plató per fer el nostre 
projecte. Vam treballar molts dies amb el robot i, finalment, 
va arribar el dia de la presentació. Aquest va ser molt intens, 
molt dur, amb moltes emocions i, quan ens van dir que haví-
em guanyat un premi, ens vam posar molt contentes, ja que 

això suposava anar a la gran final de la First Lego league 
Spain a Cartagena (Múrcia)!

Allà van desfilar 47 equips procedents de diversos llocs d’Espa-
nya. Nosaltres, les Pink Lego Girls, que és el nom que vam posar al 
nostre equip, amb l’ajuda de l’escola i la nostra entrenadora, vam 
presentar un projecte d’innovació consistent a explicar com fer una 
escola més sostenible. El dia de la competició era dissabte i diven-
dres a la tarda-nit vam estar practicant. Hi havia molts nervis! 

Va arribar el moment de presentar la maqueta i posar en 
pràctica les proves. Unes van sortir millor que d’altres, però, fi-
nalment, vam guanyar el premi de Joves Promeses.  Volem 
agrair tot el suport i ajuda que hem rebut per part de l’escola. 
La nostra experiència va ser genial, inoblidable, fantàstica, amb 
nervis i moltes coses més. Per això, per a nosaltres, la First Lego 
League és una de les millors experiències que hem viscut”.

Felicitem de tot cor a les campiones!

Noemí Convalia, mestra de primària

Primària
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Plata a la First 
Lego League Spain
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a poesia, com bé ens diu la guanyadora del Nobel de 
literatura, Nadine Gordimer, és aquell gènere literari 
que ens permet expressar els nostres sentiments més 

profunds, bé de manera íntima, bé en veu alta. Treballar la po-
esia aporta molts beneficis pels infants, ja que potencia la cre-
ativitat, la memòria, la sensibilitat, la imaginació, la fluïdesa, 
l’adquisició de vocabulari, la comprensió lectora i, finalment, 
l’expressió oral. La poesia permet reforçar molts camps d’apre-
nentatge i ampliar la mirada dels infants.

Acostar aquest gènere als alumnes, però, no sempre és fà-
cil. Aquest curs, amb motiu del Dia Mundial de la Poesia (DMP, 
proclamat per la Conferència General de la UNESCO l’any 
1999), els alumnes de sisè de primària es van trobar amb els 
seus fillols de lectura de segon al pati de gespa per gaudir de 
la poesia en veu alta.

Prèviament a la trobada, els alumnes van treballar a l’au-
la aquells aspectes pràctics que calen per escriure un poema 
i, després, recitar-lo amb el tema, to, ritme, rima, precisió 
lèxica, recursos retòrics, imatges poètiques, entonació... No 
va ser fàcil. La temàtica triada va ser la Pau. 

Un cop escrits els poemes vam fer la trobada a l’estadi 
i vam gaudir d’una estona molt enriquidora per a tots. Els 
poemes, finalment, els vam presentar al Concurs Literari, 
promogut per la Comissió de Cultura. El dia de la cloenda 
de les Jornades Culturals, el 21 d’abril, a la sala d’actes 
de l’escola, es va fer un reconeixement als cinc millors 
poemes, un de cada classe. Ens hem acostat una mica 
més a la poesia.

Raquel Benavent, mestra de primària

L

La poesia és alhora 
un amagatall i un altaveu

ls alumnes de 5è de primària hem acompanyat la melodia ‘This old man’
amb petites pilotes. Ens encanta fer exercicis rítmics amb pilotes!

L’audició musical activa ens permet millorar el ritme i el treball en equip. 
Ens ajuda a estar atents i ens desperta processos emocionals necessaris en qualsevol 
procés d’aprenentatge.

Laura Sáez, mestra de música

E

‘This old man’ amb pilotes

https://youtu.be/Q5mdRuV9M0c


ls alumnes de La Salle Bonanova han participat en el 
Certamen de lectura en veu alta. Aquesta proposta 
educativa pretén reivindicar la lectura en veu alta com 

a instrument útil per a facilitar la comprensió del text i per a 
desenvolupar tècniques d'expressió oral. Escoltar un text a tra-
vés d'una veu expressiva és un plaer i proporciona una experi-
ència compartida que estimula les ganes de llegir.

Els participants d'enguany han estat:
- Grumets vermells: Aitor de Prado.
- Grumets verds: Gala Redondo.
- Corsaris: Marc Obiols.
- Tropa de Corsaris: Laura Bonet, Rafael Solanas, 

Xavier Bosch.
El representant dels Grumets vermells, l'Aitor, i la dels Gru-

mets verds, la Gala, han passat a la final. Una final en la qual el 

jurat ha tingut dificultats, doncs el nivell lector dels participants 
ha estat molt alt.

L'Aitor de Prado ha estat guanyador de la Final Territorial 
d'aquest Certamen, celebrat al Caixa Fòrum de Barcelona. En-
horabona!
El 7 de juny ha participat a la festa de la lectura que s'ha 
fet al Teatre Nacional de Catalunya, on tots els guanyadors 
han llegit.

"Amb els llibres per amics no et faltarà companyia. Cada 
pàgina pot ser un estel que et farà de guia" (Joana Raspall).

Moltes felicitats als nostres representants per ser uns 
bons lectors.

Paquita Rovira, Gemma Aparici, 
Rosa Costa i Laura Martí, responsables del certamen

Primària
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Certamen de lectura en veu alta

Notícies

Des de l’escola volem agrair tot el treball, es-
forç, feina i implicació que han dedicat dues de les 
persones que aquest curs finalitzen la seva trajec-
tòria laboral.

El Manolo Navarro, de L’Hospitalet de Llobre-
gat (1959), formava part de l’equip de manteniment 
del col·legi i va entrar a treballar a La Salle Bonanova 
el 2 de novembre del 2010. 

Per la seva part, la Maria del Pilar Escuder, de 
Barcelona (1958), mestre de primària, va començar a 
donar classes a l’escola l’1 de setembre de l’any 1992.

Els desitgem, a tots dos, que gaudeixin d’una 
merescuda jubilació.

Jubilacions 2023



i Pedro Almodóvar ni el millor dels guionistes haurien 
pogut imaginar unes Convivències com les d’aquest 
any, i és que realment han estat fidels a la temàtica: 

“Unes convivències de pel·lícula”.
Vam viure un thriller a causa dels dies previs, plens 

d’acció, amb dubtes sobre les portes d’entrada, les possi-
bilitats de fer o no activitats, carrers tallats... Tot en el 
context d’unes manifestacions d’ambdós sentits per les 
cases ocupades.

Una jornada plena de comèdia gràcies a tots els voluntaris, 
participants i, sobretot, nens i nenes que van poder gaudir amb 
grans somriures. Una diada difícil amb drames que no volíem 
haver viscut i que ens desperten la reflexió a tots.

Un parell de dies de ciència ficció en els que, tant et trobes 
fent esport de pares com una trobada de ràdio en la qual en-
trevisten al Germà que va originar aquesta festa. I, de cop, et 
sorprenen amb un rom cremat acollit per unes havaneres o un 
grup ballant en silenci.   (continua)

Convivències
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Finalment, especialment el divendres, va ser una jornada 
èpica, com si d’una pel·lícula catastròfica es tractés, amb una 
tempesta que va sobrepassar totes les previsions.

Què es pot dir de la diada de l’escola, la festa major on les 
famílies poden gaudir de diferents activitats que es duen a ter-
me per pares voluntaris de l’escola? Esmentar que s’han fet 
més de 1.000 creps, s’han fregit més de 600kg de patates i 
s’han entregat centenars de cafès. A més dels tallers de pastis-
sos, mil i una sorpreses a la tómbola, i els més de 200 partici-
pants a la mítica gimcana feta per als petits.

Ni la granissada ni la pluja han pogut amb la voluntat de les 
famílies de gaudir de la festa major de l’escola. Aquest any és 
la 51a vegada que se celebra aquest espai i s’ha demostrat que, 
davant de qualsevol adversitat, les famílies de La Salle Bonano-
va continuaran vivint aquesta alegre diada.

Comissió de Convivències

Convivències
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n els darrers anys, la dopamina ha estat objecte d'es-
tudi i d'interès per part de psicòlegs i neurocientífics. 
Des dels experiments del psicòleg Frederic Skinner 

l'any 1948 fins a les investigacions actuals de Wolfram Schultz, 
s'ha posat el focus en entendre com reaccionem davant de certs 
estímuls i senyals i el paper d'aquesta en tots els processos.

Cal entendre que el nostre cervell produeix 
dopamina de manera natural en situacions de 
plaer, felicitat i èxit com, per exemple, quan 
acabem una cursa, quedem amb els nostres 
amics i amigues, mengem el nostre plat prefe-
rit o fem una activitat gratificant. Aquesta alli-
beració de dopamina al cervell és la que ens fa 
sentir bé i el que ens motiva a repetir aquestes 
accions, sobretot en situacions en les quals no 
sabem amb seguretat si obtindrem una recom-
pensa i és, per aquest motiu, que a la dopamina se la coneix 
com l'hormona del plaer.

Resumint: la dopamina és una substància química que té 
un paper fonamental en diverses funcions del sistema nerviós 
i el seu estudi ens permet entendre millor com el cervell pro-
cessa les recompenses i com influeix en la nostra motivació i 
benestar emocional.

Per altra banda, cal entendre què és això del sistema de re-
compenses o gratificacions. El cervell està programat per res-
pondre a estímuls que ens facin sentir bé i aquesta resposta 
ràpida de gratificació està lligada directament a la dopamina, 
que ens aporta plaer i benestar. A la vegada, la gratificació 
també és una resposta a la part més instintiva de l'ésser humà. 

Com a resultat de la nostra evolució com a es-
pècie, els éssers humans tenim una tendència 
a buscar el camí més fàcil i ràpid per aconse-
guir allò que volem, ja que, en el passat, bus-
car recursos de manera ràpida i àgil era crucial 
per a la supervivència.

Avui dia les gratificacions es classifiquen en 
dues categories: la gratificació immediata i la 
variable. La gratificació immediata és aquella 

que obtenim de forma instantània, sense gairebé 
cap tipus d'esforç i en la que experimentem certa sensació de 
satisfacció a l'obtenir-la. Un exemple: sabem que a l'obrir un joc 
al mòbil ens ho passarem bé i desconnectarem durant una es-
tona. Així de fàcil: obrim el joc i tenim la recompensa. D'altra 
banda, la recompensa variable és aquella recompensa o grati-
ficació que no és previsible i que varia en intensitat i freqüència, 
i és aquest tipus de recompensa la que crea una sensació d'an-

la dopamina és una 
substància química 

que té un paper
 fonamental en 

diverses funcions del 
sistema nerviós

En els últims anys, la paraula "dopamina" s'ha fet cada vegada més cone-
guda i ressona més en molts mitjans de comunicació, fòrums i xarxes soci-
als. Per si algú encara no sap de què es tracta, permeteu-me que ho expli-
qui breument: la dopamina és una substància química que es produeix al 
cervell de manera natural i que té un paper important en diverses funcions 
del sistema nerviós, actuant com a neurotransmissor transmetent senyals 
entre les neurones i jugant un paper essencial en el sistema de gratificació 
(en parlarem tot seguit), la regulació del moviment, la motivació, l'apre-
nentatge, l'atenció i l'estat d'ànim, entre altres.

Dopamina, 
gratificacions, 
jocs i xarxes socials

E
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ticipació i emoció i ens manté enganxats i desitjant cada cop 
més i més. Un exemple: a l'obrir una xarxa social com Instagram 
o TikTok el nostre cervell anticipa que veurà vídeos divertits, sor-
prenents o, simplement, que ens entretindran, i mentre anem 
desplaçant el dit per la pantalla per veure el següent vídeo, el 
cervell segrega elevades quantitats de dopamina anticipant que 
el següent vídeo ens agradarà, així que passem al següent vídeo 
i tornem a repetir l'operació una vegada i una altra.

Les empreses que dissenyen jocs i xarxes socials utilitzen 
aquest i altres coneixements per crear productes amb un únic 
objectiu: que l'usuari passi el màxim de temps a la seva aplica-
ció. Saben que la dopamina juga un paper clau en la motivació 
i comportament de l'usuari i aprofiten aquest coneixement per 
mantenir-los enganxats als seus productes, ja que com més 
temps hi passin, més publicitat veuran o més probabilitats hi 
haurà que facin algun micropagament dins d'aquesta.

Les loot boxes i les notificacions
Per altra banda, els jocs de mòbil o consola utilitzen estra-

tègies com les recompenses virtuals (o loot boxes) per estimular 
l’alliberament de dopamina al nostre cervell en la cerca d’a-

questes recompenses. 
Les loot boxes són capses, co-

fres o sobres que apareixen als jocs 
que es poden adquirir o bé amb di-
ners reals o guanyant-los dins del 
mateix joc. En obrir una d’aquestes 
capses, cofre o sobre sorpresa, el 
jugador obté una selecció aleatòria 
d'objectes virtuals, com ara perso-
natges, armes, roba, jugadors per 
al seu equip o millores per al seu 
personatge. La “diversió” d’aques-

tes recompenses radica en el fet que l’usuari no sap exacta-
ment què aconseguirà en obrir-les, així que pot guanyar algun 
objecte molt valuós i estrany, alguna cosa més comuna o aque-
lla eina o jugador que li permetrà millorar el seu equip i, així, 
guanyar més partides.

Les xarxes socials, per la seva banda, juguen constantment 
amb les notificacions. Cada vegada que obtenim un "m'agra-
da" o un comentari en una publicació, experimentem una petita 
dosi de dopamina, la qual cosa reforça el 
nostre comportament. Com més es re-
peteixi aquesta operació més s’aca-
ba convertint en un hàbit, i com 
més hàbit, més fàcil és que 
obrim l’aplicació.

A això cal sumar-li un factor 
clau: l’infinit. El contingut que 
podem veure a Instagram, Tik-
Tok, YouTube o qualsevol altra 
xarxa és infinit. Sempre hi ha con-
tingut per veure i mai arribarem al 
seu final. Un usuari pot passar-se hores 
i hores veient vídeos que sempre li podran 
oferir contingut. Per molt ràpid que desplaci el dit cap amunt 
sempre hi haurà un vídeo a punt per ser vist. I al món dels jocs 
i videojocs el mateix. Trobarem cofres o recompenses il·limitats 
per ser oberts, a qualsevol hora i moment del dia, esperant que 
l’usuari entri perquè, de manera automàtica, se li dispari la do-
pamina i tingui aquella sensació de “i si ara sí que em toca el 
que vull?”.

El perill de tot plegat és que l'exposició constant a la recom-
pensa immediata i variable pot generar en certes persones pa-
trons de comportament addictiu. Com més es repeteixen les 
accions (jugar a un joc, mirar vídeos de manera continuada i 
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prolongada, etc.) més es converteix en un hàbit, i com més hà-
bit més dificultat hi haurà a la llarga en no agafar el mòbil per 
tornar a jugar, veure contingut o inclús per retardar la gratifi-
cació, tenint conseqüències negatives en el benestar emocional 
i social. Si el cervell s’acostuma a obtenir recompenses de ma-
nera continuada dia sí dia també, evitarà tot allò que no li apor-
ti gratificació a curt termini, així que tot allò que requereixi es-
forç o concentració (estudiar, llegir un llibre o inclús estar sense 
fer res) serà rebutjat de manera immediata. És a dir, es genera 
tanta dopamina de manera constant que ja no s’obre un joc o 
una aplicació per passar-s’ho bé sinó per sentir-se normal, ja 
que la persona ha acostumat al cervell a què la normalitat és 
estar veient vídeos de manera continuada, jugant o fent apos-
tes esportives online.

Imagineu què provoca a la llarga donar un dispositiu mòbil 
a un infant de 3 anys perquè s’entretingui mentre va camí de 
la guarderia o en un restaurant. I la pregunta és: com podem 
ajudar els més joves (i no tan joves) a desconnectar i fomentar 
el bon ús de xarxes, jocs i videojocs? Permeteu-me recopilar 
uns quants consells:

• Establir límits i normes: establir normes i límits clars pel 
que fa al temps que es passa en jocs i xarxes socials aju-
darà a prendre consciència del seu ús i a trobar un equi-
libri saludable.

• Fomentar activitats fora de la tecnologia: cal realit-
zar activitats que no impliquin pantalles, com esports, 
art, música, llegir o inclús no fer res. Aquestes activitats 
proporcionen també gratificació al nostre cervell i perme-
ten tornar a la normalitat els valors dopamínics alterats. 

• Parlar sobre l'addicció: explicar què són les addicci-
ons i com poden influir en el seu comportament, en-
senyar a reconèixer els signes d'una possible addicció 

i a prendre decisions conscients sobre el consum de 
jocs i xarxes socials.

• Fomentar l'autoreflexió: animar els joves a reflexionar 
sobre com se senten abans, durant i després d'utilitzar 
jocs i xarxes socials. Se senten feliços i satisfets, o experi-
menten emocions negatives com ara ansietat o frustra-
ció? Això els ajudarà a prendre consciència de com 
aquestes activitats poden afectar el seu estat emocional.

• Promoure l'ús conscient de la tecnologia: ensenyeu 
als joves a utilitzar la tecnologia de manera conscient i 
responsable. La tecnologia és excel·lent i cal fomentar la 
idea que les pantalles són eines que es poden utilitzar de 
manera positiva i productiva, en lloc de consumir temps 
de manera desmesurada. Qui no ha arreglat alguna cosa 
gràcies a un tutorial de YouTube?

• Reivindiquem la taula: la taula és de les poques esto-
nes on adults i adolescents seiem junts cada dia. Reivin-
diqueu la taula com un espai de connexió per parlar i es-
coltar-vos i per desconnectar del dia a dia. Cal promoure 
temps de qualitat en família!
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No és cap joc
És important recordar que consoles, mòbils i les xarxes soci-

als no són cap joc, sinó plataformes on compartim informació 
i, a la vegada, ens relacionem amb altres persones. Cal ser 
conscients del poder que tenen les nostres paraules i accions 
en aquest entorn digital, i les publicacions que fem a través del 
món virtual haurien de ser exactament iguals a les que diríem 
en persona davant d’altres persones. L’augment de casos de 
bullying, depressió i ansietat entre els adolescents és cada cop 
més alarmant i valors com l'empatia, el respecte i la considera-
ció cap als altres són cada cop més necessaris en un entorn on 
cada vegada ens hi juguem més al voltant de la salut mental.

És necessari educar sobre la importància de preservar la inti-
mitat, ja sigui a les xarxes socials quan es fa un comentari o s’en-
via un missatge a algú o mentre parlem pels auriculars durant 
les partides multi jugador, ja que poden tenir conseqüències ne-
gatives en la vida personal. Publicar certa informació privada en 
un entorn tant universal pot tenir conseqüències no desitjades, 
així que és important establir límits i pensar abans de compartir 

qualsevol informació o qualsevol contingut que pugui compro-
metre la nostra privadesa o la de les altres persones.

Utilitzar les xarxes socials i els jocs de manera conscient im-
plica ser responsables de les nostres accions i paraules en 
aquest entorn virtual. Cal ser conscients del poder de la dopa-
mina i la gratificació, i recordar que l'objectiu principal de les 
xarxes socials o dels jocs online no és només obtenir aquesta 
gratificació, sinó també connectar amb els altres, divertir-se i 
construir relacions saludables i respectuoses.

Així que si ja sabem que hi ha empreses que utilitzen i uti-
litzaran aquest coneixement per dissenyar i crear els seus pro-
ductes sota un únic objectiu -captar i retenir l’usuari-, cal ajudar 
els més joves (i no tant joves) a entendre el món digital i els seus 
aspectes positius i negatius per trobar un equilibri saludable en-
tre la seva vida digital i personal.

Per a més informació:

https://www.youtube.com/watch?v=1APq2lKVHNw
https://www.youtube.com/watch?v=AdmkGsJXZw4

Jordi Camós
És professor a La Salle Campus Barcelona i autor 

de la conferència “L’altra cara de les pantalles”, la 
qual imparteix a escoles i instituts on es mostra com 
es dissenyen aplicacions, jocs i xarxes socials i les tèc-
niques que utilitzen per aconseguir ser addictives.

Camós també imparteix formació i conferències al 
voltant de l'ús de la tecnologia, les tendències a l'en-
torn digital, l'impacte digital dins i fora de les organit-
zacions i els canvis més significatius en el seu sector.

Al llarg de la seva carrera ha ajudat a desenvolupar 
la presència a l'entorn digital i ha impartit formació a 
empreses com Banc Sabadell, Ricoh, Godó, Mediaset, 
Antena3, Barceló Hotel Group, RBA, Salvat, ISS Facility 
Services, Fundació Bertelsmann, Black&Decker, Almi-
rall, Abertis, Andorra Telecom, FC Barcelona, Alfil Lo-
gistics i Fundació Èxit, entre d'altres. 

A més, ha estat ponent a TEDxReus, Hoy es Mar-
keting, BizBarcelona, eShow i al I Congrés Internacio-
nal de Turisme Familiar.

Fotos i il·lustracions: Freepik. www.freepik.es

https://www.youtube.com/watch?v=1APq2lKVHNw
https://www.youtube.com/watch?v=AdmkGsJXZw4
https://www.youtube.com/watch?v=AdmkGsJXZw4
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La passió pel cant 
a l’Escola de Música

“Em dic Irene i ja fa dos anys que faig classes de cant a 
l’Escola de Música. Em vaig animar perquè m’agradava molt la 
Coral i tenia ganes de provar a fer-ho jo sola. Cada setmana 
faig 30 minuts de classe i, en aquesta estona, treballo amb la 
meva professora temes de Rock, Pop i Standards de jazz que 
triem entre les dues. Sempre comencem amb una mica d’exer-
cicis d’escalfament per preparar la veu i després ja ens posem 
amb les cançons que acompanya la ‘profe’ amb el piano. Algu-
nes vegades m’ensenya a acompanyar-me jo mateixa i, tot i 
que això és difícil, m’agrada molt. El que més m’agrada de tot, 
però, és cantar als concerts que fem al llarg del curs,  l’audició 
dels pares i, sobretot, Proide. És una experiència meravellosa, 
amb tots els meus amics de públic, les llums, l’escenari im-
mens... Quan acabo de cantar em sento molt feliç per poder 
compartir la música amb els altres i és per això que m’agradaria 
poder continuar cantant molt més anys”.

Irene Alcover

a Patricia Ecenarro, el Bruno Ruiz i la Irene Alcover ens 
han volgut explicar la vivència que han tingut aquest curs 
a les classes de cant que ofereix l’Escola de Música:

“Vaig començar l’activitat de cant aquest curs perquè m’a-
gradava cantar. Els meus pares em van preguntar si volia fer cant 
i els vaig dir que sí. A les classes comencem escalfant la veu i 
després cantem durant els 30 minuts que dura la sessió. Cantar 
davant la gent em fa vergonya, però tampoc m’impedeix sortir 
a cantar davant de molta gent.  Al Proide vaig anar a Infantil a 
cantar i em van donar la impressió que eren molt petits. També 
vaig fer-ho al festival de Primària i em va agradar molt”.

Patricia Ecenarro

L

“A l’extraescolar de cant de l’Escola de Música ens donen 
moltes possibilitats perquè pots triar les cançons que cantes, i si 
el to de la cançó original no et va bé te’l poden canviar. Abans 
de començar a cantar fem exercicis per a escalfar la veu. A més, 
també et donen la possibilitat de fer molts festivals de cant per 
poder ensenyar als familiars tot el que hem fet durant l’any”.

Bruno Ruiz



ins de la programació de NCA de l’assignatura de cas-
tellà, als alumnes de Cicle Superior de Primària se'ls 
ha fet una petita introducció als gèneres literaris, com 

la novel·la, la poesia i el teatre, entre d’altres. En aquest marc, 
a 5è han vist amb profunditat les diferències entre conte, faula 
i novel·la; i a 6è han treballat, d’una banda, els contes infantils 
i, de l’altra, el guió cinematogràfic. 

Aprofitant aquesta aproximació a la literatura i als llibres de 
ficció, des de la biblioteca escolar s’ha volgut organitzar una 
activitat paral·lela: un viatge immersiu al món dels llibres i de 
les biblioteques. A través d’un recorregut d’observació, de des-
coberta, d’identificació i d’anàlisi, els alumnes -per petits 

grups- han anat resolent pistes i obert els ulls a un munt de 
curiositats. 

En aquest sentit, han recollit informacions a través d’un 
qüestionari per, per exemple, distingir el fons d’imaginació del 
de coneixements, veure què amaguen les etiquetes dels llibres 
i quina informació ens donen, saber com estan ordenats, quina 
funció té el bibliotecari en l’organització, o com es fa una cerca 
en un catàleg bibliogràfic per poder trobar aquell llibre a la 
prestatgeria. Hem acabat l’activitat fent una posada en comú 
de tot el que havien après.

Yvonne Villaret, bibliotecària

Biblioteca
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Un passeig a la descoberta 
de les biblioteques

D
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Viaje a Roma 
el 12 al 14 de abril, los alumnos de primero de Bachi-
llerato fuimos de viaje de final de curso. Unos fueron 
a Praga, mientras que nosotros fuimos a Roma. 

Llegamos al cole a las 4 de mañana con muchas ganas, 
aunque un poco cansados. Al llegar a Italia visitamos el  
Vaticano y algunas basílicas. Por la tarde tuvimos libre hasta 
la hora de cenar y cenamos pasta italiana. ¡Estaba delicio-
sa! En el hotel caímos todos rendidos porque estábamos 
super cansados.

En el segundo día hicimos una visita guiada en el Coliseo y, 
posteriormente, tuvimos todo el día libre hasta la hora de ce-
nar. Cada uno visitó lo que quiso. Una vez cenados nos dejaron 
salir por una zona nocturna más animada. 

El ultimo día lo tuvimos para nosotros, para hacer lo que 
quisiéramos hasta las 16.00 horas, cuando fuimos con el bus 
hasta el aeropuerto.

Ha sido un viaje fantástico que nos ha dado la oportunidad 
de disfrutar de una ciudad preciosa como es Roma. Hemos 
visto sitios espectaculares como la Fontana di Trevi y el Coli-
seo. Además, hemos podido probar la extraordinaria gastro-
nomía italiana.

Viaje a Praga
Praga es una ciudad histórica y culturalmente rica en Europa. 

Conocida por su arquitectura impresionante, es un lugar 
ideal para los amantes de la historia y la cultura. La ciudad 
cuenta con numerosos lugares de interés, como el famoso 
Puente de Carlos, el Castillo de Praga y el Reloj Astronómico 
de la Ciudad Vieja.

El día 12 de abril tuvimos la oportunidad de visitar la ciudad. 
Después de llegar al aeropuerto e ir a comer fuimos a visitar el 
Castillo de Praga, que nos ofreció tres horas de cultura. El se-
gundo día pudimos ir más por libre y el tercero visitamos el ba-
rrio judío, las sinagogas y el campo de concentración de Terezin.

La vida nocturna de Praga también es vibrante y variada, 
con numerosos bares y clubes para elegir. El ambiente festivo 
de la ciudad es contagioso y perfecto para divertirte.

En resumen, Praga es un destino turístico maravilloso para 
aquellos que buscan una mezcla de historia, cultura y diver-
sión. La ciudad tiene mucho que ofrecer y es un lugar que, de-
finitivamente, debería de estar en la lista de lugares para visitar 
de cualquier viajero.

Alumnos de primero de bachillerato

Los viajes de fin de curso

D
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l divendres de Convivències sempre ha estat un dels 
dies més esperats de l'any entre els alumnes de La Sa-
lle Bonanova. L'emoció de les interclasses ens consu-

meix durant tot el curs i quan finalment arriba l'hora de com-
petir, per portar a la teva classe a la victòria, els alumnes estan 
molt emocionats pel joc.

Aquell divendres va començar amb activitats a les aules. 
Karaokes, tornejos de ping-pong, tallers de maquillatge,
just dance... van omplir el matí dels alumnes de 3r i 4t d'ESO 
de somriures. Tot i estar nerviosos pel joc que s'hauria de jugar 
més tard, els alumnes van aconseguir relaxar-se i compartir es-
tones amb els que més tard serien els seus contrincants.

Després del pati van començar els partits dels diversos esports 
que es jugaven: vòlei, futbol i bàsquet. Els jugadors i jugadores es 
van deixar la pell jugant per la seva classe i, mentre uns jugaven, 
els altres animaven els seus companys per ajudar-los a obte-
nir la tan esperada victòria. Els àrbitres van fer una gran feina i, 
finalment, es van entregar els premis als equips guanyadors.

Van ser unes interclasses especialment importants per als alum-
nes de 4t d'ESO, ja que és l'últim any de moltes persones que, l’any 
vinent, marxen a finalitzar els seus estudis fora i, sens dubte, seran un 
molt bon record de les últimes Convivències a La Salle Bonanova.

Helena Roca, alumna de 4t ESO

L’emoció de les interclasses 
de les Convivències
E

l passat dijous 20 d'abril vam rebre la visita de l'Àlex Flo-
rensa, el fundador de la Fundació Eines. Ell va ser drogo-
addicte i, per tant, podia explicar de primera mà totes les 

conseqüències que tenen les drogues i l'alcohol al nostre futur.
Durant la xerrada ens va explicar la seva vida. Desgraciada-

ment, com molts joves avui en dia, ell va provar la droga sent ado-
lescent amb uns amics. A partir d'aquell moment va començar a 
consumir més i més, fent que s’iniciessin tots els seus problemes. 
D'altra banda, l'Àlex també tenia incidents amb l'alcohol. Segons 
ens va explicar, ser addicte és una malaltia, una malaltia que s'he-
reta i, tristament, li va tocar a ell rebre-ho dels seus avantpassats. 

A conseqüència de les seves addiccions va viure durant 
un mes al carrer. Va estar ingressat a l'hospital, a punt de 
morir per haver ingerit colònia i, actualment, té antece-
dents penals. Ell és un exemple de superació i de per què 
és tan important vigilar amb les addiccions i saber dema-
nar ajuda quan tens un problema. L'Àlex afirma que ell va 
tenir molta sort i diu que és un exemple de tot el que no 
s’ha de fer a la vida, ja que no tots aconsegueixen sortir 
d'aquest pou. 

Susanna Berenguer, alumna de 4t ESO 

Una vida sense llum

E
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l festival de Sant Jordi d'enguany ha tingut com a eix 
vertebrador la CREATIVITAT, o el procés de creació li-
terària, musical i artística en general. Al voltant d'a-

questa idea, els nostres alumnes han escrit poemes i relats curts 
en català, castellà, anglès i francès. Durant la gala, s'han pre-

miat els millors escrits en aquestes llengües i hem gaudit d'ac-
tuacions musicals i artístiques de tots ells. Aquí teniu el vídeo 
per gaudir-ne!

Professors de la Comissió de Sant Jordi d’ESO

Un Sant Jordi ben creatiu

E

n las clases de segundo de la ESO, recientemente, 
tuvo lugar una fascinante charla impartida por un po-
licía experto en ciberseguridad, quien explicó el peli-

gro que hay en las redes sociales.
Durante la charla, el policía destacó los riesgos asociados 

con su mal uso, enfatizando la importancia de la privacidad 
y la protección de la información personal. Explicó cómo los 
delincuentes cibernéticos pueden utilizar las redes sociales 
para robar información personal, acosar a personas o difun-
dir contenido inapropiado. Recalcó la importancia de ajustar 
adecuadamente las configuraciones de privacidad, ser cons-
cientes de los datos compartidos y evitar aceptar solicitudes 

de amistad de desconocidos. Asimismo, resaltó la necesidad 
de educar a los jóvenes sobre el uso seguro y responsable de 
las redes sociales. 

Además, dejó claro que todos, sin importar la edad, de-
bemos de estar alerta y tomar precauciones en el mundo 
digital. En resumen, la charla ofrecida por el policía experto 
en ciberseguridad fue un éxito. Nos recordó la importancia 
de ser conscientes de los peligros que entrañan y nos brin-
dó herramientas para protegernos adecuadamente en el 
entorno digital.

Alex Canalda, alumno de 2º ESO 

El peligro de las redes sociales

E

https://youtu.be/qiGFn6BPTdM
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oici le témoin de trois élèves qui sont allées à Arradon 
et qui nous racontent comment elles ont passé une 
journée là-bas: 

Le troisième jour à Arradon, nous avons visité les menhirs de 
Carnac. Le matin, nous avons pris l’autocar pour y aller. Quand 
nous sommes arrivées, un guide nous a fait la visite d’une heure, et 
il nous a dit que c’était mieux marcher sur la végétation, pour pas 
abimer le paysage. Il a parlé de l’histoire des menhirs, ils sont très 
fragiles et nous ne pouvions pas les toucher. Après, nous sommes 
allées à Auray, un village près de Carnac, où nous avons mangé le 

pique-nique de l’école devant le port, et en plus, nous avons acheté 
des crêpes au Nutella et au jambon et fromage. Ensuite, nous 
avons fait une promenade par le village, où nous avons acheté des 
souvenirs pour notre famille et une glace avant de partir. Pour finir, 
nous sommes allées à l’école pour partir avec nos correspondants, 
parce qu’ils finissent à cinq heures. Nous avons aimé ce jour car les 
deux villages et les menhirs étaient très beaux et intéressants. 

Sofia Franco, Aitana Boil 
et Helena Martínez, élèves de 2ème ESO.

es dues setmanes d’intercanvi a Barcelona i Alema-
nya han estat una experiència inoblidable! Abans de 
conèixer-nos estàvem tots molt nerviosos i emocio-

nats, però de seguida, ens vam agafar afecte. Vam fer moltes 
activitats i visites culturals: Montserrat, Casa Batlló, Parc 
Güell, la Pedrera... 

A Alemanya vam estar a Munic, al Chiemsee i Dachau. Ah! 
I també vam anar a classe de castellà, anglès i història; vam vi-

sitar la Frühlingsfest i vam gaudir amb les compres, i els sopars. 
Des del primer dia vam fer molta pinya i continuem en con-

tacte en un grup de WhatsApp molt actiu. L’acollida amb les 
famílies va ser molt bona i hem millorat el nostre alemany!

De ben segur repetirem!

Dolors Bru, docent d'alemany 
de Primària, ESO i Batxillerat

Notre séjour à Arradon 

La nostra experiència de 
l’intercanvi a Alemanya

V

L



ESO i Batxillerat

24

ls alumnes de La Salle Bonanova han demostrat, 
una vegada més, el seu talent i dedicació en els 
Concursos Matemàtics d'aquest any. 

El FEM MATEMÀTIQUES és un concurs anual que té com 
a objectiu principal fomentar la competència matemàtica en 
els estudiants de sisè de Primària i primer cicle de l'ESO. A més 
de promoure l'intercanvi d'experiències i compartir propostes 
entre els docents de diferents comarques de Catalunya, aquest 
concurs busca conscienciar la societat catalana en general so-
bre la importància d'una educació matemàtica que promogui 
el desenvolupament personal i la integració social dels ciuta-
dans i ciutadanes lliures i responsables.

Organitzat per la FEEMCAT, amb el suport del Departament 
d'Ensenyament, el concurs es desenvolupa en tres fases i es 
presenta en format de concurs, proporcionant una plataforma 
emocionant perquè els estudiants posin a prova les seves habi-
litats matemàtiques i demostrin el seu potencial.

Tots els alumnes de 1r i 2n d’ESO van participar a la primera 
fase, resolent tres problemes durant tres setmanes en grup. Per 
la seva banda, el grup d’alumnes de 1r d’ESO A, format per la 
Sol Collellmir, la Clàudia Huber, el Pol Martínez i el Teo Visuña, 
es va classificar per la Segona Fase del Fem Matemàtiques, que 
es va dur a terme a l’Oak House el dissabte 22 d’abril.

Les Proves Cangur, inspirant 
l’ingeni i la passió dels joves

Les proves Cangur són una competició internacional de 
matemàtiques que busca apropar aquesta disciplina als joves i 
despertar el seu interès a través de problemes desafiants. Com-
bina la lògica i les matemàtiques per posar a prova les habilitats 
dels participants. És una oportunitat per desenvolupar la crea-
tivitat, la resolució de problemes i l’empenta intel·lectual. Els 
alumnes s'enfronten a reptes que obren les portes a nous des-
cobriments i perspectives. Les proves Cangur celebren l'enginy 
i el talent dels estudiants, mostrant que les matemàtiques po-
den ser apassionants i divertides.

A La Salle Bonanova, un impressionant total de 31 estudiants, 
des de 5è d'Educació Primària fins a 4t d'ESO, es van classificar en 
el millor 5,5% de les seves categories, fent evident que aquesta 
escola té una forta presència en el panorama matemàtic català. 

Els alumnes que han participat són:

- 5è d’Educació Primària: Victor Blasco i Mariona Bosch.

- 6è d’Educació Primària: Dídac Serra, Ada Carbonell, Irene 
Alcover i Ariadna Fernández.

- 1r ESO: Pol Martínez, Sol Collellmir, Sofia Flores, Àlex Duró, 
Alejo Mas i Marc Barrera.

- 2n ESO: Jan Bustos, Paula Maria Estrada, Guiu Camiña, 
Bruno Marini, Víctor Leiva, Hugo Fortuño, Núria Bonet, 
Bruno Truan, Ignacio Berzosa.

- 3r ESO: Ignasi Carbó, Biel Serra, Carla Sánchez-Corral, Pa-
blo Monreal, Ignacio Sandalinas, Guillermo Pérez, Alex Sar-
dà, Lucas Huber.

- 4t ESO: Miruna Andreea Nicolaescu i Santi Barjau.

La cerimònia d'entrega dels Premis Cangur 23 va ser un mo-
ment especial per a La Salle Bonanova. Aquests premis honoren 
només les persones que han aconseguit situar-se entre les 15 
millors posicions del seu curs i, per això, cal destacar el nom de 
Pol Martínez, alumne de 1r d'ESO A, qui va quedar en setena 
posició de la seva promoció, obtenint un prestigiós premi de 
categoria A que va recollir al Palau de Congressos de Montjuïc.

L’acte de lliurament dels premis es va fer en presència del 
conseller d'Ensenyament, Josep González; d’Angel Messeguer, 
de l'Institut d'Estudis Catalans; de la presidenta de la Societat 
Catalana de Matemàtiques, Montserrat Alsina; i de Xavier Ros, 
el jove matemàtic premiat en investigació científica.  

(continua)    

E

L'èxit dels alumnes de l’escola 
en els Concursos Matemàtics 
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El Concurs de Fotografia Matemàtica: 
explorant la Bellesa Matemàtica 
a través de les lents

El concurs organitzat per l'ABEAM busca mostrar com les 
matemàtiques es troben en la nostra realitat diària. Les fotos 
presentades han de reflectir clarament una intenció matemà-
tica en el títol i referir-se al contingut matemàtic. El concurs 
promou la diversitat i millora l'autoestima i l'esperit crític dels 
estudiants, mentre desenvolupa la seva competència artística 
i creativa. A més, proporciona als professors eines didàcti-
ques per despertar la curiositat dels alumnes cap a la bellesa 
que ens envolta.

Tots els alumnes d’ESO de La Salle Bonanova van participar 
en el 24è Concurs de Fotografia Matemàtica, i en Pol Martínez 

va obtenir un tercer premi en la categoria ESO12, que acull els 
alumnes de 1r i 2n d’ESO de tot Barcelona.

Els resultats assolits són remarcables i posen de manifest 
l'excel·lència dels alumnes de l'escola, la seva motivació i la 
seva habilitat destacada en el camp de les matemàtiques. El 
seu èxit en els concursos matemàtics de tot Catalunya és testi-
moniatge dels seus talents excepcionals i dels seus esforços en-
comiables. Aquests assoliments no només omplen d'orgull l’es-
cola, sinó que també reforcen la seva reputació com a referent 
en l'àmbit matemàtic. Sense cap mena de dubte, és una fita a 
admirar i aplaudir. Enhorabona a totes i a tots!

Ane San José, Cap de Departament 
de matemàtiques ESO
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a cerimònia de graduació és un esdeveniment em-
blemàtic que marca el final d'una etapa important 
a la vida i, alhora, es converteix en el comença-

ment de noves experiències i la promesa d’un futur llarga-
ment desitjat.   

 Els estudiants de batxillerat de la promoció 2021-2023 
som conscients que la nostra graduació marca el final d'una 
etapa, però també el començament d'una nova. Molt aviat, 
haurem de prendre decisions importants i decisives sobre el 
nostre futur acadèmic i professional. Alguns optaran per seguir 
amb els estudis universitaris, mentre que d'altres entraran en el 
món laboral o realitzaran altres projectes personals.  

La nit del Finalista ens va anar guiant pels immensos espais 
de l’escola. Començant a l’església, on va tenir lloc una anima-
da missa amb música, lectures, ofrenes i un bonic missatge per 
recordar que ‘l'important no es el destí, sinó el viatge, les amis-
tats i les experiències del camí’. Aquesta, particularment emo-
tiva pels alumnes de l’escola de sempre, va donar pas a la ceri-
mònia de graduació al teatre.   

Pares i mares, germans i germanes, avis i àvies, ningú volia 
perdre’s el moment en què la seva persona rebria la caixa a 
mans del seu tutor, marcant el seu final com a estudiant de  
Batxillerat. Tot i que el moment va ser una cosa efímer, el record 
i el simbolisme es quedarà marcat en els nostres cors.  

Mentre els alumnes rebien els petits obsequis, es projectaven 
vídeos creats pels companys i amics de cada classe de Batxillerat, 
fent que la cerimònia fos més entretinguda i divertida. Alguns 
mostraven, gràcies a fotografies i breus vídeos, els moments d'a-
legria que s’han viscut al llarg dels dos anys. Uns altres parodia-
ven el dia a dia a l’escola, amb representacions divertides del 

professorat, que van fer riure fins als mateixos educadors. Amb 
un somriure als llavis, i una caixa a les mans, tots vam sortir fora, 
a l’últim destí de la nit: el pati.  

L’estimat pati cobert -on tants moments hem viscut- vestit 
amb un mantell de globus de colors, amb música que convida-
va a ballar, i cambrers que anaven passejant-se d’una punta a 
l’altra, li donava un aspecte irreconeixible. Tothom arreglat 
amb vestits magnífics que arribaven a terra, o americanes que 
semblaven sortides d’una pel·lícula de cinema. Llums de colors 
vestien l’escola de lluminosos reflexos i l’emoció emmascarava 
l’ambient. Sentiments d’alliberament i satisfacció feien que es 
tastés cada cop millor el menjar. Una fina pluja va acompanyar 
l’esdeveniment; aquesta envoltava una nostàlgia palpable i 
mullava la cua dels vestits llargs.  

La graduació no només marca un agredolç final de perío-
de, sinó també un comiat. Els últims anys han estat difícils, 
però la presència de les amistats que hem anat formant els 
han fet possibles. Malgrat que ha estat una temporada d'es-
très, d’estudi i, fins i tot, d’alguna llàgrima, també ha estat 
plena de moments especials que sempre recordarem, d’un 
ampli aprenentatge personal i, sobretot, ple de gent absoluta-
ment magnífica.   

El final de l’etapa. El moment en què tot culmina, tant les 
coses bones com les dolentes. El que era, ja no és. Adeu amics, 
adeu companys, adeu professorat, adeu Salle Bonanova; adeu! 
Volem junts, promoció 2021-2023. Sempre en els nostres cors. 
Posem el punt final a l’etapa.   

Anna de Vidal, Inés Estévez i Maria Vallmayor, 
alumnes de 2n Batxillerat

El punt final 

L

https://youtube.com/shorts/TIPjBYNZC1M
https://youtube.com/shorts/rlgROWv2u0A


n el calendari de Finestra Oberta, aquest any no po-
dia faltar el Sopar Solidari. Lloc de trobada d’alum-
nes i exalumnes, professorat, pares, mares i totes 

aquelles persones que fan d’una manera o altra voluntariat. 
És un moment de l’any entranyable, un moment de retroba-
ment amb persones que només ens veiem en aquest sopar, i 
un moment on els rols d’alumnes, professorat i pares canvia 
per convertir-se en companys que participem i estimem Fines-
tra Oberta. Malgrat que aquest any l’afluència de gent no ha 
estat gran, l’harmonia i la convivència entre els que hi van 
assistir va fer que el sopar estigués ple de germanor i comuni-
tat. És agradable veure com l’arribada dels assistents es feia 
amb algun pastís, truita, croquetes... a les mans. Aquests anys 
sí que podem dir que tothom ha col·laborat amb l’aportació 
de l’àpat desitjat.   

No ens podem oblidar que el protagonista de la nit era AEI 
Raval, l’entitat a on s’ha donat la recaptació recollida. Són em-

prenedors, ja que han engegat un nou projecte en el qual un 
grup de psicòlegs faran seguiment a nens i nenes amb proble-
màtiques especials. Us desitgem molta sort! És, gràcies a enti-
tats com vosaltres, que fan que aquest món sigui més amable 
per a alguns infants. 

Finalment, cal mencionar a l’Andrea Serra, a qui se li ha lliu-
rat el 2n premi VAS pel seu Treball de Recerca. L’Andrea va pla-
nificar i organitzar un concert solidari, la recaptació del qual va 
donar a Finestra Oberta. Cal reconèixer que és una voluntària 
nata de Finestra Oberta. Esperem seguir-te veient per l’escola i, 
especialment, a Finestra. 

La nostra escola va més enllà de ser només un centre 
acadèmic i Finestra Oberta ho fa possible amb actes com el 
Sopar Solidari.

Us esperem el proper curs!

Rosa Ventura, professora de secundària

Finestra Oberta
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El Sopar Solidari del 2023

E



ls dimarts de cada setmana, des de la Residència Uni-
versitària La Salle Bonanova, a través d’un grup de 
WhatsApp, i sempre que hi hagi prous voluntaris,   

s’organitza una trobada per portar menjar a gent que està vi-
vint als carrers de Barcelona.

És una iniciativa que ja porta més d’un any en funciona-
ment i que té el seu origen en unes jornades sobre voluntariat 
que es van fer amb els residents, i a les quals va assistir una 
entitat que treballava amb els sense sostre per explicar la seva 
experiència.

El responsable de la Residència, Carlos Azofra, coordina  
l’activitat encomanant a la cuina la preparació dels menús ne-
cessaris segons el número de voluntaris que disposa cada set-
mana. Col·labora amb ell l’Albert Rodríguez, qui cada dilluns a 
la tarda sap si tindrà prous voluntaris per fer aquest servei  l’en-
demà dimarts.

Entre els voluntaris, principalment, hi ha joves que estan a 
la residència i, des de fa un temps, també s’uneixen exalumnes 
del col·legi. El número de persones del grup varia segons si es 
fa en època d’exàmens o de si hi ha alguna altra activitat pro-
gramada.

En funció de les persones del grup, en Carlos demana un 
número determinat de bosses individuals amb àpat per sopar, 
confeccionat amb el que hi hagi hagut per dinar aquell dia a la 
Residència.

En la darrera sortida del mes de maig han sortit de La Salle 
Bonanova un total de 10 voluntaris i 30 àpats. Estem de sort!

“DIARI DE VIATGE”
21.00 Les bosses estan preparades a la cambra frigorífica de la 
cuina. Cada bossa conté dos plats principals, una peça de frui-
ta, coberts i una ampolla d’aigua.

21.15 Es reuneixen els voluntaris del dia. Al capdavant, en Ser-
gi i en Guillem, juntament amb en Miquel. Acompanyades 
d’en Marc, s’afegeixen la Clàudia i l’Èlia, les quals seran les 
que agafaran el relleu d’en Sergi i en Guillem l’any que ve, ja 
que estan en el seu darrer any a la residència. També hi trobem 
les exalumnes Patrícia i Carlota. I, finalment, arriben en cotxe 
en Nacho i la Inés. 

21.30 Els 10 voluntaris carreguen els dos cotxes que surten cap 
al barri de la Ribera de Barcelona. Cada un d’ells durà 3 àpats 
per a repartir.

22.00 Ja som al Passeig Picasso: a un costat, els porxos de Font-
serè i, a l’altre, el Parc de la Ciutadella. Comencem pels porxos. 
Sempre tots junts.

En aquest punt de la ciutat, durant el dia hi ha locals d’ac-
tivitats diverses, tant comercials com d’oci i restauració, i passe-
jants amunt i avall; mentre que a aquesta hora de la nit s’omple 
de petits habitacles de cartró i tendes de campanya arrambats 
a la façana sota els porxos per passar la nit.            (continua)  
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Crònica d’un voluntariat per 
als sense sostre de Barcelona

E



- ¡Hola! Buenas noches, ¿cómo estás?
- Estoy bien, gracias.
- Traemos cena, ¿quieres?
- Gracias.
- ¿Necesitas algo? ¿Todo bien?
- Necesito una sábana. Gracias a todos.     
- ¿Qué te ha pasado en el pie?
- ..........
- Hasta la semana que viene.   

S’estableix un diàleg cordial d’uns minuts amb gairebé 
totes les persones que hem trobat, sobretot amb les que 
estan soles.

22.45 Creuem el passeig cap al cantó de la tanca del Parc de la 
Ciutadella. Seguim. Altres habitacles estan arrambats a la tanca 
o sobre els bancs, aquesta vegada sense la protecció de la por-
xada. Les mateixes preguntes, les mateixes respostes... A vega-
des, noves converses.

En Nacho li ha portat repel·lent de mosquits a un noi que li en 
va demanar la setmana anterior. Al costat del parc n’està ple.

23.15 Ja s’ha repartit tot. És hora de marxar. Si faltés algun 
àpat s’ho repartirien entre ells per tal de poder menjar tots. I si 
n’hagués quedat algun, hauríem anat cap a l’Estació de França.

Hem pogut constatar que els voluntaris habituals ja conei-
xen moltes de les persones que hem trobat. Alguns porten 
molt de temps vivint aquí, es veuen cada setmana i saben qui 
no vol cap ajuda. A més, ens han dit que hi ha més grups que 
vetllen per aquestes persones altres dies de la setmana, i un 
dimarts al mes coincideixen amb diversos voluntaris. Així 
doncs, aquest entramat s’intueix molt més potent del que a 
priori ens podíem imaginar.

Cal destacar també que, actualment, els voluntaris reben 
moltes peticions per poder disposar de roba interior nova, tant 
d’home com de dona. I és que les necessitats, segons ens co-
menten, varien depenent de l’època de l’any, ja que a l’hivern 
acostumen a repartir mantes, a més dels àpats. 

Com sempre, tot és relatiu, però hi ha petits gestos que en-
grandeixen les persones. Hi ha actes, potser insignificants per 
a uns, que poden ser de gran importància per a d’altres.

Comissió Butlletí Bona Nova
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l 16 d’abril vam tornar a Germanetes, amb els avis 
i les àvies esperant-nos amb deliri. No hi havíem 
tornat des del confinament. Per tant, el concert que 

vam fer va ser més emotiu que mai. Alumnes de 1r a 4t ESO, 
i exalumnes, van protagonitzar les actuacions. 

Aquest any, hi va haver molta diversitat, amb inter-
pretacions de peces musicals al piano, flautes, saxo, 
cants, balls i recitats de poesia.  La qualitat dels partici-

pants és alta però jo em quedo amb la il·lusió que hi po-
sen. No hi ha any que no m’emocioni, però el retorn a un 
entorn tan vulnerable i especial, enguany, ho ha fet en-
cara més especial.

L’art abraça al nostre públic i nosaltres ens deixem abraçar 
pels avis i àvies.

Rosa Ventura, professora de secundària

Tornem a Germanetes
E



es de l’Escola d’Idiomes donem l’oportunitat a tots els 
nostres alumnes de profunditzar en les llengües de 
francès, alemany i xinès. Per aquest motiu, després de 

treballar durant tot l’any, els alumnes s’han presentat als exà-
mens oficials de les respectives llengües per adquirir el certificat 
acreditatiu del nivell pel qual s’han estat preparant tot el curs.

El dia 11 de maig va ser el torn dels d’alemany. Un total de 

4 alumnes es van desplaçar fins a l’Institut Goethe per realitzar 
els exàmens dels nivells A1 i A2. I el dia 3 de juny va ser el torn 
de 3 alumnes de francès, els quals van anar fins al Lycée Fran-
çais per dur a terme els exàmens del nivell A2. Per a tots ells va 
ser una experiència molt positiva i enriquidora.

Escola d’Idiomes

es del Langcentre, els assistents de conversa hem tingut el plaer 
d’acompanyar els alumnes de l’escola, setmana rere setmana, en el 
seu aprenentatge de la llengua anglesa. Tots nosaltres hem jugat, 

gaudit i compartit molt bones estones amb l’alumnat en petits grups, amb 
els quals treballem la comunicació oral i la fluïdesa per tal de potenciar al 
màxim les capacitats de tots els alumnes del col·legi i que ho puguin aprofi-
tar en el seu futur. 

Amb activitats i temes de conversa adaptats per nivells i per edats, hem vist 
com, dia a dia, la confiança dels alumnes en sí mateixos a l’hora d’expressar-se 
en anglès i el seu coneixement de l’idioma  anava creixent, i hem tingut el plaer 
de comprovar com la feina ben feta, l’esforç i les ganes de millorar dels alumnes 
han donat els seus bons resultats.  

Mirem l’any viscut amb gran satisfacció i el vinent amb il·lusió!

Laia Rabinad (Ms. Laia), 
professora de Langcentre i Teacher Assistant

Escola d’idiomes
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Realitzats els exàmens 
oficials de francès i alemany

Millora el teu speaking
amb els Teacher Assistants!

D

D



l 21 d’abril, en honor a la diada de Sant Jordi, es 
van celebrar els Jocs Florals a l’ESO. Els alumnes van 
organitzar un espectacle, amb l’ajuda dels profes-

sors, i van realitzar actuacions musicals i de dansa, i es van 
entregar els premis d’escriptura en vers i prosa. Per això, hem 
parlat amb els presentadors i lectors de 3r d’ESO, Mar Ven-
drell, Ferran Freijo i Bruno Sánchez, per saber com ho van 
viure des de dins.

1. Què us va semblar l’organització? 
Ferran i Mar: Va ser tot molt de cop i d’última hora, però 
organitzat amb un guió per a tots, i cadascú tenia el seu 
moment. Per tant, a correcuita, però bé.

2. Creieu que eren suficients els assajos fets? 
Tots tres: Sí, no en calien més. El flash-mob i altres activitats 
es podien preparar individualment, i les que eren de llegir es 
va tenir temps suficient per preparar-les també sols. Per 
tant, no va caldre massa preparació conjunta i, després, en 
posar-ho tot en comú, no va haver-hi dificultats.

3. Us va agradar com va quedar? 
Ferran: Va quedar molt rodó, i tothom tenia ganes d’actuar 
i de fer les seves parts. El millor és que, en acabar, tothom 
va quedar molt satisfet, a més de tot el suport del professo-
rat i del públic que vam rebre rere l’escenari.

4. Com es va comportar el públic? 
Mar: Tothom animava als participants i van haver-hi molt 
poques crítiques dolentes. Darrera de les cortines hi havia 
tensió pel moment, però tothom estava molt animat i hi ha-
via molt bon ambient.

5. Què us va semblar la durada? 
Tots tres: L’hora i mitja se’m van passar molt ràpid, com si 
fossin 30 minuts, entre la tensió i l’emoció. A l’assaig gene-
ral vam fer-ho tot de pressa, per què anàvem justos i tampoc 
hi havia massa actuacions. A la representació final, però, a 
l’hora de la veritat, va ser un èxit, encara que d’haver tingut 
més actuacions haguéssim pogut fer-ho més llarg. Comp-
tant el temps d’entrada i sortida del públic al teatre, va estar 
molt ben organitzat i comptat.

6. Per què vau participar? 
Ferran: A la classe d’anglès m’ho va oferir la meva profes-
sora després d’haver fet un debat a classe. Va veure la meva 
capacitat d’expressar-me en públic i jo vaig acceptar. 
Bruno i Mar: A nosaltres ens van demanar si volíem fer de 
presentadors en una classe, com el Ferran, i vam acceptar. 
Al final van decidir que els alumnes de primer i segon fessin 
de presentadors, i nosaltres vam llegir els relats i poemes 
dels guanyadors.

7. Els alumnes van col·laborar molt en la realització de 
l’esdeveniment? 
Tots tres: Les actuacions individuals van prendre’s més seri-
osament, donat que cadascun sortia a fer la seva pròpia part 
i era més personal, però les grupals van ser una mica menys 
serioses, però no per això pitjors.

8. Com vau sentir-vos en el moment de fer els vostres pa-
pers? Nerviosos?
Ferran: Vaig tenir una sensació de nervis, a més que soc 
conscient de la meva pronunciació, que no es massa bona... 
Tot i així el públic estava expectant al recital que anàvem a fer.
Bruno: També comptàvem amb el suport dels nostres millors 
amics, tant des de dins com de fora. Parlar davant de tanta 
gent va ser una sensació brutal i, a més, no eren descone-
guts. Va ser una experiència única que sens dubte repetiria”.

Vittoria Sodini, alumna de 4t ESO 
i responsable de la secció ‘El racó de l’alumn@’

El racó de l’alumn@
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Presentadors Gala Sant Jordi: 

“Hi va haver tensió i emoció, 
però és una experiència 
que tornaríem a repetir”

E

Entrevista de Radio Sant Cugat a la Vittoria 
Sodini, al programa de Jordi Casellas i Esteve 
Llop, durant les Convivències d’enguany.

https://youtu.be/CnAP6cr-twQ


questa temporada que ja gairebé tanquem, ha es-
tat, podríem dir, la temporada de represa de l’activi-
tat en tots els sentits. Superades totes les restricci-

ons i entrebancs que vam patir les temporades anteriors, el 
Club Esportiu La Salle Bonanova ha viscut una temporada 
a ple rendiment.

La iniciàvem amb un stage de pretemporada a La Salle 
Tarragona dirigit a tots els membres del staff del club amb el 
qual, entre activitats de Team Building i formacions, vam donar 
el tret de sortida a una temporada fantàstica.

En una visió global del que ha estat aquest curs, volem des-
tacar i agrair la confiança depositada en nosaltres dels més de 
980 participants i a les seves famílies. En totes les seccions hem 
augmentat el nombre d’esportistes! 

En quant a les activitats desenvolupades durant l’any voldrí-
em destacar, per cadascuna de les seccions, les accions comple-
mentàries a la rutina d’entrenaments i campionats. La formació 
duta a terme per la Secció de Bàsquet, encapçalada per la 
Mireia Capdevila, reconeguda entrenadora en categories de 
formació i responsable de les Seleccions Catalanes de la Fede-
ració Catalana de Bàsquet (FCBQ), va ser una sessió de debat i 
d’anàlisi de diversos aspectes de la formació molt enriquidora 
per als nostres entrenadors i entrenadores.

La Secció de Futbol, aquesta temporada, ha volgut apos-
tar fort per crear la secció femenina oferint unes portes ober-
tes que van ajuntar a més de 40 esportistes de diferents edats 
que van gaudir d’aquest esport de la mà de l’equip tècnic de la 
secció. Va ser un tast del que en un futur, esperem que no molt 
llunyà, serà el futbol femení de La Salle Bonanova.

Les gimnastes per excel·lència del nostre Club són les parti-
cipants de la Secció de Gimnàstica Rítmica. Un grup molt di-
versificat en quant a edats que formen un conjunt esvelt on 

cada dia demostren les seves habilitats amb els aparells propis 
d’aquesta disciplina, l’expressió corporal i les coreografies dirigi-
des per les nostres experimentades entrenadores.

Un dels esdeveniments organitzat per la Secció d’Hand-
bol, i amb el qual hem gaudit d’aquest esport en tota la seva 
amplitud, ha estat el partit benèfic que va disputar el nostre 
Sènior A contra el FC Barcelona ‘B’. Un èxit de convocatòria i 
d’organització que va assolir, superant totes les expectatives, el 
propòsit de recaptar diners per a Finestra Oberta, l’escola de 
voluntariat de l’escola. Una jornada que tampoc hagués estat 
possible sense el suport de tota la nostra afició i els patrocina-
dors que han recolzat a la secció durant tota la temporada, Me-
ditempus, UNB Sports & Incomming, Team Point Erreà, Pizza 
Expres i Residència La Salle Bonanova.

La Secció d’Hoquei Patins ha assolit una fita històrica 
al Club: tenir un equip íntegrament femení! Les menudetes 
d’hoquei patins, de 7 i 8 anys, han demostrat tenir moltes 
ganes de jugar i estan súper motivades per seguir la tempora-
da que ve! Aquest equip ha sorgit fruit de les trobades que 
hem anat fent al llarg de la temporada entre els equips del 
club i l’’escoleta’ del col·legi que gairebé cada 2 setmanes 
han gaudit d’aquest esport amb entrenaments i petites com-
peticions internes.

La Secció de Voleibol va celebrar un entrenament especial 
amb les Seleccions Provincials a les categories Infantil, Cadet 
i Juvenil. Una jornada molt especial on les nostres esportistes 
van viure una experiència d’entrenament diferent. La secció ha 
apostat també per la formació dels entrenadors i entrenadores 
oferint jornades tècniques i motivant als més joves a obtenir les 
titulacions superiors.

Club Esportiu La Salle Bonanova

Esports

32

A
CELSB, molt més que esport



Quines característiques té aquest premi?

El premi està convocat per l'Institut Investigador Blanxart, 
de Terrassa, i és l'11a edició. La gràcia d'aquest concurs és 
que posa l'accent en els participants, és a dir, els autors, els 
quals han de ser docents en actiu. El ‘Tal Com Sents’ vol ser 
un homenatge a la docència. És una oportunitat perquè 
textos de professors i professores amb inquietuds literàries 
surtin a la llum pública i els autors visquin el reconeixement 
de la seva capacitat creativa.

En quina temàtica s'emmarca la teva obra?

La temàtica del meu conte és la novel·la negra.

Ens en pots fer cinc cèntims?

Encara no! M'agradaria, abans de res, poder-ne fer una lec-
tura als meus companys de l'escola. No voldria desvetllar-ne 
l'argument!

I quin és el títol de l'obra?

El títol és Silenci.

Saps quantes obres s'han presentat?

Crec que prop d’una trentena.

Quan sortiran els contes publicats?

S'editarà un recull dels 12 més valorats en un volum a la 
primavera del 2024. Les il·lustracions les realitzaran estudi-
ants de disseny i batxillerat artístic del mateix centre escolar.

Com t'has sentit en rebre el premi?

En primer lloc, sorprès. Més que res, perquè és un concurs 
en què la majoria dels docents que s'hi presenten són de 
l'àmbit de les lletres i, per tant, m'ha sobtat que algú proce-
dent del món científic l'hagi pogut guanyar. Ha estat del tot 
inesperat. En segon lloc, estic molt il·lusionat i satisfet. 
M’ha reactivat les ganes d’escriure.

Des de quan escrius?

Tinc inquietuds literàries des de fa temps. De fet, tinc un 
parell d'esborranys en un calaix. Un, és una novel·la i, l'al-
tre, un recull de situacions que he viscut en les diferents es-
coles on he treballat.

Berta Arandes, periodista i ex alumna de l’escola
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Entrevista a Joan Such, 
Cap d’Estudis de La Salle Bonanova

“M'ha sobtat que   
algú procedent del 
món científic hagi 
pogut guanyar un 
premi literari”
Joan Such i Llop va néixer a Badalona i és Llicenciat 
en Ciències Biològiques. Amb 24 anys va començar 
a treballar en una escola de Formació Professional 
i, a partir d’aquí, va ser-ne el coordinador. També ha 
estat el director de l'Escola IPSE de Barcelona i de La 
Salle Gràcia. Actualment, és el cap d'Estudis de La 
Salle Bonanova; és membre associat de La Salle i 
forma part de l'Equip de Formació i Identitat de La 
Salle Catalunya.

A més, Such acaba de rebre el guardó literari 
‘Premi de Conte Tal Com Sents’. Des del Butlletí 
Bona Nova li donem l’enhorabona!


